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دریچه گزارش

  آمار بستری های کرونا در تهران 
نگران کننده نیست

فارس: رئیس بخش عفونی بیمارستان مسیح  �
دانشــوری گفت: خوشــبختانه آمار تهران ازنظر 
مرگ و میر، بســتری و مبتلایان بــه ویروس کرونا 
رو به کاهش اســت. پیام طبرسی، رئیس بخش 
عفونی بیمارســتان مسیح دانشــوری با اشاره به 
آخریــن وضعیت ابتلا به کرونــا در تهران، اظهار 
کرد: هر زمانی که ســویه جدیدی از کرونا در دنیا 
ظاهــر می شــود، آن زمان رعایــت پروتکل های 
بهداشــتی از همه موضوعات دیگر مهم تر است 
اما خوشــبختانه آمــار تهران از نظــر مرگ و میر، 
بســتری و مبتلایان به ویروس کرونا رو به کاهش 
است. او اهمیت واکسیناســیون در دوران کرونا 
را مهم خواند و افــزود: باید برای افزایش میزان 
واکسیناســیون تلاش کنیــم و همچنان توجه به 
رعایت پروتکل های بهداشــتی باید در دستور کار 
قرار داده شــود. رئیس بخش عفونی بیمارستان 
مسیح دانشــوری درباره خطرناک بودن بازگشایی 
مدارس، گفت: مــدارس درحال حاضر به صورت 
یک روز در هفته فعالیــت می کنند بنابراین فعلا 
باید به همین روال پیــش رفت تا ببنیم در آینده 
چه اتفاقی رخ خواهد داد. طبرســی با اشاره به 
روند افزایش آمار مبتلایان به کرونا در سه استان 
کشــور، اظهار کرد: این موضوع فعلا قابل بحث 
نیســت، باید دو هفته صبر کرد امــا فعلا موارد 

افزایشی در کشور نداریم.

هفته نخست وزارتم هیچ واکسنی 
در اختیار نبود

شــرق: وزیر بهداشــت در مراســم افتتاح یک  �
ســاختمان درمانی گفــت: تعرفه گــذاری خدمات 
پرستاری، از سمت وزارت بهداشت انجام شده و به 
ســازمان برنامه وبودجه ارسال شده است. کارهای 
اجــرای قانــون تعرفه گذاری خدمات پرســتاری از 
ســمت وزارت بهداشت انجام شــده و باید منتظر 
بمانیم خبرهای خوش را ســازمان برنامه وبودجه 
بدهد که اعتبــارات لازم را اختصاص بدهد. بهرام 
عین اللهی در ادامه با اشاره به اینکه پیش از انقلاب 
اســلامی و در اوایل انقلاب، کشور به لحاظ خدمات 
درمانی وضعیت مناســبی نداشــت، گفت: اکنون 
پس از گذشــت بیش از ۴۰ سال از انقلاب اسلامی 
در حــوزه علوم پزشــکی در قله قــرار گرفتیم و در 
تمام نقاط کشــور وضعیت نســبتا خوبی داریم. او 
با اشــاره به لزوم حفظ کیفیت پیشرفت های حوزه 
پزشــکی در کشــور، درباره افتتاح ســاختمان امام 
حســن مجتبی (ع) افزود: این کار به سادگی صورت 
نگرفته و برای انجام چنین اقداماتی به کار جهادی 
احتیــاج اســت. عین اللهــی بر ضــرورت حمایت 
هرچه بیشــتر از مراکز درمانی دانشگاهی با همت 
دولــت و مجلس تأکیــد کرد و گفت: بیمارســتان 
مســیح دانشــوری به عنوان یک «مگاهاسپیتال» به 
حمایت های جدی احتیاج  دارد. هفته نخســت که 
وزارت بهداشت را بر عهده گرفتم، هیچ واکسنی در 
اختیار نبود اما با کار جهادی ۱۷۴ میلیون دز واکسن 
تهیه شــد که ۲۴ میلیــون دوز آن از تولیدات داخل 
کشــور بود. وزیر بهداشت ادامه داد: هم اکنون ۱۱۰ 
میلیون دز واکســن کرونا تزریق شده است و رکورد 
تزریق روزانه یک میلیون و ۶۵۰ هزار دز واکســن را 
در کارنامــه داریم. میزان تزریق دز اول واکســن در 
تهران به ۸۸ درصد و در کشور به ۸۶ درصد رسیده 
اســت. همچنین ۷۶ درصد جمعیــت تهران و ۷۴ 
درصد جمعیت کشــور دز دوم را دریافت کرده اند. 
عین اللهی از تزریق دومیلیون دوز واکســن کرونا در 
نوبت ســوم خبر داد و گفت: این در حالی است که 
کرونا در بســیاری از کشورهای پیشــرفته اروپایی و 

همچنین آمریکا هم اکنون وضعیت سختی دارد.

 متروی تهران- پرند تابستان ۱۴۰۱ 
راه اندازی می شود

مهــر: مدیرعامل شــرکت عمران شــهرهای  �
جدید گفــت: پیش بینی می شــود بــا همکاری 
متروی تهران و سایر دستگاه ها مترو تهران-پرند 
تا نیمه اول سال آینده راه اندازی شود. حبیب االله 
طاهرخانی با حضور در جمع مردم شــهر جدید 
پرند اعلام کرد: شــرکت عمران شهر جدید پرند 
در اواخر سال ۶۹ راه اندازی و کار ساخت مسکن 
در آن آغاز شــد که خوشــبختانه امروز شــاهد 
استقبال خوب مردم و حضور انبوهی از جمعیت 
در این شــهر هســتیم. طاهرخانی ضمن اشــاره 
به سیاســت های کلان شــرکت عمران شهرهای 
جدیــد و وزارت راه و شهرســازی در توجــه ویژه 
به تأمین زیرســاخت ها، ارائــه خدمات مطلوب 
اجتماعی، فرهنگی و ورزشــی به شــهروندان و 
برنامه های حمل ونقل شــهری عنوان  همچنین 
کــرد: راه انــدازی متــرو تهران-پرنــد از مطالبه 
عمومی مردم این شــهر است، مجری اصلی این 
پروژه مترو تهران اســت، البته مــا نیز با برگزاری 
جلسات مشــترکی میان مترو تهران و وزارت راه 
و شهرســازی آمادگــی خود را اعــلام کرده ایم. 
پیش بینی می شــود بــا همکاری متــرو تهران و 
ســایر دســتگاه ها مترو تهران-پرند تا نیمه اول 
ســال آینده راه اندازی شــود. طراحی شهر پرند 
به گونه ای است که در صورت تأمین زیرساخت ها 
و خدمات مورد نیــاز می تواند به عنوان یک الگو 
و نماد در شهرســازی ایرانی اسلامی در کشور به 

شمار رود.

 ابعاد مختلف لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۱ در جامعه

ابراهیم رئیســی، رئیس جمهــوری، با حضور  �
در جلســه علنــی مجلس شــورای اســلامی 
در روز گذشــته لایحــه بودجــه ۱۴۰۱ را تقدیم 
مجلــس کــرد. بر اســاس ماده واحــده لایحــه 
بودجــه پیشــنهادی دولت، بودجه ســال ۱۴۰۱ 
کل کشــور از حیــث منابــع و مصــارف بالغ بر 
۳۶ میلیون و ۳۱۰ هزار و ۷۰۴ میلیارد و ۶۲۸ میلیون 
(۳۶.۳۱۰.۷۰۴.۶۲۸.۰۰۰.۰۰۰) ریال اســت. اینجا 
نگاهی داریم بــه زیروبم این لایحــه در زندگی 

اجتماعی مردم.
تشکیل صندوق مسکن محرومین

یکی از موارد پیش بینی شــده در قالب لایحه 
بودجه ۱۴۰۱، تشــکیل صندوق مسکن محرومین 
است. در جدول تبصره ۱۴ لایحه بودجه آمده که 
پنج هــزار (۵۰۰۰) میلیارد تومان برای راه اندازی 
صندوق مسکن محرومین اختصاص پیدا خواهد 
کرد. همچنین در بودجه ۱۴۰۱ برای تأمین اراضی 
طرح مســکن به اســتعداد چهار میلیون واحد 
مســکونی تا پایان ســال ۱۴۰۱ برنامه ریزی شده 
اســت. از ســوی دیگر اعتبارات صنــدوق ملی 
مســکن تقویت و برنامه ریزی برای اجرائی شدن 
دو میلیــون مســکن تــا پایان ســال آینــده که 
۳۰ درصد آن به پایان خواهد رســید، انجام شده 
اســت. از ظرفیت دارایی های غیر منقول وزارت 
راه و شهرســازی و منابــع صندوق پیشــرفت و 
عدالــت نیز بــرای تقویت منابع صنــدوق ملی 

مسکن استفاده خواهد شد.
وام ازدواج حذف  شده است؟

بلافاصله پس از انتشــار لایحه بودجه ســال 
آینــده، حرف و حدیث هایی از حــذف وام ازدواج 
خبر داد. وحیــد یامین پور با تأکید بــر اینکه ارائه 
تســهیلات ازدواج جوانان در لایحه بودجه ۱۴۰۱ 
حذف نشده است، اظهار کرد: دولت در بند «ب» 
تبصــره ۱۷ لایحه بودجــه ۱۴۰۱ ذیل عنوان «رفاه  
و ســلامت»، به اجرائی شــدن قانــون حمایت از 
خانواده و جوانی جمعیت اشــاره کرده که ماده 
۶۸ قانون حمایــت از خانواده و جوانی جمعیت 
نیز مربــوط به تکلیف بانک مرکــزی به پرداخت 
تســهیلات ازدواج جوانان اســت. معــاون امور 
جوانان با اشــاره به تبصره ۱۶ لایحه بودجه ۱۴۰۱ 
تحت عنوان «تســهیلات تکلیفــی» تصریح کرد: 
در واقــع این تبصــره ارائه تســهیلات ازدواج به 
جوانان را حذف نکرده، بلکه درخواست «اختیار» 
برای آن کرده اســت. به ایــن معنا که در صورت 
اجــازه مجلس، موضوعــات و ذی نفعان و دوره 
بازپرداخت و میزان تســهیلات از سوی آیین نامه 
ســازمان برنامه و بودجــه و بانک مرکــزی تعیین 
شــود. وی با بیان اینکه در واقــع در لایحه ۱۴۰۱ 
متــن تبصره ها تغییــر یافته و به قانــون مربوطه 
ارجاع داده شده اســت، درباره مبلغ وام ازدواج 
در ســال ۱۴۰۱ ادامه داد: مطابق با تبصره  ۴ ماده 
۶۸ قانــون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت، 
از ســال ۱۴۰۱ به بعد حداقل بــه اندازه نرخ تورم 
سالانه به مبالغ موضوع این ماده و تبصره های آن 
اضافه می شود. بر اســاس تبصره ۱۶ ماده واحده 
لایحه بودجه ســال آینده که مربوط به تسهیلات 
تکلیفی اســت، بانک مرکزی جمهوری اســلامی 
ایــران از طریــق بانک های دولتــی، خصوصی و 
مؤسســات اعتباری غیر بانکی مکلف به پرداخت 
تسهیلات قرض الحسنه از محل صد درصد مانده 
سپرده های قرض الحسنه و ۵۰ درصد سپرده های 
جاری شبکه بانکی پس از کسر سپرده قانونی به 
موارد مندرج در قوانین مصوب مجلس شــورای 
اســلامی از جمله قانون برنامه ششــم توســعه 
اســت. طبق این تبصره، موضوعات و ذی نفعان، 
میــزان تســهیلات پرداختــی و دوره بازپرداخت، 
از جمله موضوعاتی است که در آیین نامه اجرائی 
این بند که از سوی سازمان برنامه و بودجه کشور 
با همــکاری بانک مرکــزی جمهوری اســلامی 
ایــران و معاونت امــور مناطق محــروم حداکثر 
تــا یک ماه پــس از ابلاغ ایــن قانــون تهیه و به 
تصویب هیئت وزیران می رســد، تعیین می شود. 
از ســوی دیگر، مطابق با ماده ۶۸ قانون حمایت 
از خانواده و جوانــی جمعیت، به منظور حمایت 
از ازدواج جوانــان، بانــک مرکزی مکلف اســت 
از محل پس انــداز و جاری قرض الحســنه نظام 
بانکی، تسهیلات قرض الحسنه ازدواج را به کلیه 
زوج هایی که بیشتر از چهار سال از تاریخ عقد آنها 
نگذشته باشد و تا کنون تسهیلات ازدواج دریافت 

نکرده اند، با اولویت نخست پرداخت کند.
خودروی اقساطی برای جانبازان

مطابق بند (ی)  تبصــره هفت لایحه بودجه 
ســال ۱۴۰۱، وزارت صـــنعت، معــدن و تجارت 
مکلــف شــده اســت از طریــق شـــرکت های 
خودروســـازی ایران خــودرو و ســـایپا از محل 
تولید محصـــولات ملی خود نسـبت به فروش 
خودرو بــه جانبازان بــالای ۲۵ درصــد دارای 
محدودیت های جســمی و حرکتــی و جانبازان 
۵۰ درصــد تــا ۷۰ درصد با معرفی بنیاد شــهید 
و امور ایثارگران با تقســیط پنج ســاله اقدام کند. 
هفتــم تیرماه امســال بــا امضــای تفاهم نامه 
همکاری مشترک بین ایدرو، دو خودروساز بزرگ 
کشور، بنیاد شــهید و بانک مرکزی، ایران خودرو 
و ســایپا متعهــد به تحویــل ۳۰ هزار دســتگاه 
خودرو به خانواده های معظم شهدا، جانبازان و 

مدافعان حرم شدند.

 نورا حسینی: ســقف بودجه ۱۴۰۰ شهرداری کوتاه شــد. رئیس شورای شهر 
تهران معتقد بود که مدیریت شــهری گذشته به بودجه آب بسته اند و امیدی 
ندارد در ســه ماه باقی مانده بودجه مصوب امســال محقق شود. او گفت که 
بدون رودربایستی به نظرش می آید مدیران شهری جدید آن قدر زرنگ نیستند 
که بتوانند همین بودجه کاهش یافته را محقق کنند؛ انتقادی که با احسنت و 
خوشحالی بخشی از اعضای شورای شهر تهران همراه بود. انتقاد از عملکرد 
شــهرداری از ســوی مهدی چمران که در تمام این ســال ها به سیاست حل 
مشــکلات در درون خانواده اعتقاد داشته، حتی برای برخی از اعضای شورای 
شــهر تهران هم جای شگفتی داشت.  چمران گفت که در ۹ ماه شهرداری ۱۷ 
هزار میلیارد تومان درآمد داشــته و اگر در همین سه ماه باقی مانده به همین 
میزان کســب درآمد شــود، باز هم بودجه به طور کامل محقق نخواهد شــد. 
چمران همچنین گفته که شهرداری دیگر نمی تواند ردیف های کمک به برخی 
خانه و نهادها را محقق کند. منظور او حمایت شهرداری از نهادهای فرهنگی 
و هنری بود که سال ها مورد حمایت مالی شهرداری بودند.  با وجود این، شورای 
شهر تهران به پیشنهاد شهرداری که خواستار سقف بودجه ۳۵ هزار میلیاردی 
شــده بودند، رأی نداد و در نهایت کاهش ۱۱ هزار میلیاردی و ســقف بودجه 
۳۷ هزار و ۷۰۰ میلیاردی را مصوب کرد. کاهش درخور توجه کمک شهرداری 
به خانه سینما، خانه موسیقی، خانه تئاتر و موزه سینما، مجموعه تماشاخانه 
ایرانشهر، به خانه اندیشمندان علوم انســانی، انجمن صنفی روزنامه نگاران، 
بنیاد نشــر آثار و اندیشه های آیت االله بهشتی، شــورایاری ها و کمک رسانی به 
معلولان شهرداری تهران برخی از ردیف هایی هستند که تا ۵۰ درصد کاهش 
داشــتند. اجرای برنامه های تهران ۱۴۰۰ و برگزاری مراسم های فرهنگی مانند 
شــب یلدا در فرهنگسراها موضوعات دیگری اســت که در اصلاحیه بودجه 
تعدیل درخور توجهی داشتند. در فهرست تعدیل هزینه ها احداث سالن های 
ایزوله و تطهیر بهشت زهرا، اجرای طرح تفصیلی طرح جامع پسماند، توسعه 
قطب گردشــگری و صنایع خلاق شــهر تهــران و تهیه و اجــرای طرح های 
راهبردی آلودگی هوا و صدا به چشــم می خورد. در ردیف های دیگر بازسازی 
خانــه فروغ و مرمت احیــای خانه آیت االله طالقانی نیز کاهش چشــمگیری 
داشــتند. همچنین کمک به آماده ســازی خیابان ولیعصر بــرای ثبت میراث 
جهانی. بخش هایی از اصلاحیه که روز گذشته به تصویب رسید، با شعارهای 
شورا و شهرداری در تضاد است. درحالی که شهرداری تأکید بر حل آسیب های 
اجتماعی از ســطح شهر دارد، ردیف توســعه و ایجاد دو گرمخانه در غرب و 
جنوب تهران از ۴۰ میلیارد تومان به پنج میلیارد تومان کاهش پیدا کرده، ایجاد 
مراکز ســیار ارائه خدمات به کودکان در معرض آســیب به  صورت اتوبوس و 
کانکس از پنج میلیارد و ۶۰۰ میلیون تومان به ســه میلیارد تومان کاهش پیدا 
کرده و همچنین ردیف اجرای پروژه های توسعه  محلی در محلات آسیب خیز 
شــوش، خلازیر، فرحزاد و... از ۳۰ میلیارد تومان به یک میلیون تومان کاهش 

پیدا کرده اســت. این گام اول تعارض با وعده های شــهردار است. همچنین 
اعتبار پروژه های توسعه محلی حوزه مأموریت اجتماعی از ۴۰ میلیارد تومان 
به شــش میلیارد تومان کاهش پیدا کرده اســت. اعتبارات حوزه معماری و 
شهرســازی پروژه های کوچک مقیاس از ۸۳۵ میلیارد تومان به ۲۷۷ میلیارد 
تومان کاهش پیدا کرده. اعتبــارات حوزه حمل ونقل از ۴۸۱ میلیارد تومان به 
۲۸۶ میلیــارد تومان و اعتبارات حوزه فنی-عمرانی پروژه های کوچک مقیاس 
از هزار میلیارد تومان به ۸۲۰ میلیارد تومان کاهش پیدا کرده اســت. در حوزه  
توسعه مدیریت و هوشمندسازی ۲۰۹ میلیارد تومان اعتبار پروژه های توسعه 
محلی صفر شــده اســت. اما برخی از اعضای شورای شــهر تهران مخالف 
ایــن کاهش بودند. ناصر امانی معقتد بود کــه اگر یک تیم اقتصادی قوی در 
شهرداری تهران مستقر می شد، حداکثر می توانستیم تا ۴۰ هزار میلیارد بودجه 
محقق کنیم، به شــرطی که گفتم. تیم گذشــته شهردار رســما اعلام کرد که 
نمی خواهیم کار عمرانی کنیم و قرار نیســت در شــهر کار توسعه ای کرده و 
گفتند می خواهیم در شهر کار فرهنگی- اجتماعی کنیم. این عضو شورا گفت: 
در جلسه بررســی برنامه های آقای زاکانی گفتم آقای شهردار آینده، شما ۷۰ 
هزار میلیارد تومان بدهی دارید و ایشان گفتند ۷۰ هزار میلیارد تومان که چیزی 
نیست. اگر ۷۰ هزار میلیارد تومان چیزی نیست، ۴۸ هزار میلیارد درآمد خیلی 
کمتر از ۷۰ هزار میلیارد تومان اســت. دوره گذشــته که ۱۵ درصد درآمدشان 
محقق نشد، چه شد؟ مگر بودجه سالانه دولت هر سال صددرصد آن محقق 
می شــود؟ اما اگر شما آخر ســال درآمدتان بالا رفت، باید متمم بیاورید و این 
باعث یک کار جدید در طول عمر مدیریت شهری می شود که سال اول آن یک 
بودجه داشته، بعد اصلاحیه آورده و یک متمم. او ادامه داد: بودجه عمرانی 
۱۱ هــزار میلیارد تومان از ۲۰ هزار میلیارد میلیارد تومان در این مصوبه کاهش 
پیدا کرده اســت. بودجه عمرانی عبارت اســت از ایجاد و توسعه زیرساخت 
به علاوه نگهداشــت شهر. نگهداشت شهر که هزینه ای است را نگه داشتید و 
۱۱ هزار میلیارد تومان را که ایجاد و توســعه است، حذف کردید. امانی ادامه 
داد: نسبت بدهی دولت در این لایحه چیست؟ قرار است ما به دولت بگوییم 
اگر ندادی، نده و ما هم از تو مطالبه نمی کنیم یا قرار اســت بر اساس قولی که 
داده شد، از شهرداری حمایت شود و ردیف های بودجه حمایتی از شهرداری 
در بودجه ۱۴۰۱ را حذف نکنند. من بیشتر نگران پیامدهای این مصوبه هستم.

او ادامــه داد: اگر ایــن روش ادامه پیدا کند، ۱۷ هــزار میلیارد تومانی که 
می گوییــد، هم محقق نمی شــود؛ مگــر اینکه صاحب نظرانی کــه در حوزه 
بودجه غیر نقدی در ۱۲ سال دوره ســوم و چهارم زحمت کشیدند، کار کردند 
و هزینه اش را هم دادند، بیایند و به مدیریت شــهری در حوزه غیر نقدی کمک 
کنند. دوســتان بپذیرند که حداقل یک دوم کار نقدی شان در سایر معاونت ها 
جزء معاونت برنامه ریزی و مالی است. حوزه مالی و اقتصادی، برنامه ریزی و 

شهردار تهران بخش غیرنقدی را فعال کنند.

پرویز ســروری، نایب رئیس شورای شــهر تهران، از موافقان کاهش سقف 
بودجه، هم گفت شــهردار تهران ســوپرمن نیست که سه ماهه معجزه کند و 
تحولاتی را که مد نظر ماســت، به وجود بیاورد؛ اما ایــن را هم قبول دارم که 
اگر شــهرداری با همین نگاه فشــل جلو برود، تحولی به دســت نمی آید. آیا 
تحولی در شهرداری و به ویژه در شهرسازی صورت گرفته است که درآمدهای 
شــهرداری افزایش یابد.  ســروری با اشــاره به مخالفت اعضای شورای شهر 
تهران با درخواســت فروش یکی از املاک شــهرداری تهران گفت: شــورا با 
این درخواســت مخالفت کرد. چگونه می خواهیم انتظار داشــته باشیم که 
درآمدهای شهرداری در ســه ماه  آینده افزایش یابد و به بودجه ۱۴۰۰ نزدیک 
شــود؟  او با انتقاد از تفکر دوره گذشــته مدیریت شهری گفت: آنها تفکرشان 
این گونه بود که هزینه ها را افزایش و درآمدها را کاهش دهند؛ به طوری که در 
سازمان بازنشستگی بیش از ۴۰۰ پرسنل اضافه شدند و ما با افزایش هزینه ها 
و کاهش درآمدها روبه رو هســتیم و در سه ماه آینده نمی توانیم بودجه ۱۴۰۰ 
شهرداری را به طور کامل داشته باشیم.  مهدی اقراریان، عضو کمیسیون نظارت 
و حقوقی شورای شهر تهران، هم به منابع درآمدی اشاره کرد که شهرداری به 
آنها بی توجه اســت و گفت: در بررسی ردیف های این لایحه با موردی مواجه 
شــدم تحت عنوان کمک هفت هزار و ۲۰۰ میلیارد تومانی به مجامع مشورتی 
معتمدی محلات که این ســؤال مطرح می شــود که آیا این مجمع از شورای 
شــهر تهران مصوبه دارد یا لایحه ای در این زمینه به تصویب رســیده است؟ 
اگرچه این مجامع همان شورایاری ها هستند؛ اما باید به این نکته اشاره کنم که 

شورایاری ها نیز تکلیف شان با حکم دیوان مشخص است.
او ادامه داد: بعضا شاهد هستیم که شهرداری تهران مطالباتی دارد که اگر 
به درستی پیگیری شود، بخشــی از بودجه ۱۴۰۰ شهرداری تهران قابل تحقق 
اســت که از آن جمله می تــوان به دریافت عوارض یــک مجتمع تجاری در 
منطقه یک به رقم ۴۷۰ هزار میلیارد تومان اشــاره کرد که از این موارد بســیار 
است. البته ما می دانیم تیم شهرداری تازه آمده است. تا زمانی که بر روی کار 
ســوار شوند، زمان می برد و این حرف درستی است و باید به آنها فرصت داد؛ 
اما تصمیم امروز در شــورای شــهر ریل گذاری برای چهار سال آینده مدیریت 

شهری است.
اقراریــان در ادامه با انتقاد از اینکه نه شــهردار و نه معاونان شــهردار در 
ارتباط با بودجه تعاملی را حداقل با بنده نداشته اند، گفت: متأسفانه معاونت 
فرهنگی-اجتماعی شــهرداری تهران پاســخ گو نبوده اســت. البته برخی از 
معاونان انصافا پاسخ گو هستند و به هر حال مجامع مشورتی معتمدان محلات 
و کمک به آنها نیاز به مصوبه شورا دارد. البته اگر بخواهیم در این زمینه هزینه 
شــود، شــهردار تهران می تواند از منابع در اختیار خود هزینه کند. در نهایت 
اعضای شــورای شــهر تهران با کاهش ۱۱ هزار میلیاردی سقف بودجه ۱۴۰۰ 

شهرداری موافقت کردند.

سقف بودجه شهردارى کوتاه شد

 محمد آزاد: داستان افزایش قیمت خودرو کم کم دارد 
به ابعاد شاهنامه نزدیک می شود؛ داستانی که روایت 
فراز و فرود آن فقط در شش ماه گذشته چندین و چند 
صفحه را ســیاه می کند. خلاصه ماجــرا اینکه با پایان 
دوره شش ماهه دوم کار شــورای رقابت و انحلال این 
شورای دوره ای که هر شش ماه یک بار تشکیل می شود 
و منقضی شــدن قیمت گذاری قبلی به تاریخ ۱۸ آبان، 
خودروسازان اقدام به افزایش قیمت کردند که دو روز 
بیشتر دوام نیاورد و ابراهیم رئیسی دستور توقف افزایش 
قیمت و بازگشتن قیمت به نرخ قبلی را اعلام کرد. این 
اما پایان ماجرا نبود و وزارت صمت اعلام کرد در مدتی 
اندک نرخ جدید قیمت خــودرو را اعلام خواهد کرد و 
توضیح داد که این کار را ستاد تنظیم بازار انجام خواهد 
داد. فاطمی امین، وزیر صمت، در این باره گفت: «بررسی 
قیمت گذاری خودروها به ستاد تنظیم بازار سپرده شده 
و این ستاد درباره این موضوع تصمیم گیری خواهد کرد. 
در این راستا، ســازوکاری که برای قیمت گذاری خودرو 
اتخاذ شده، این است که قیمت خودروهایی که از محل 
افزایش تولید خودروسازان به بازار عرضه خواهند شد، 
با احتســاب قیمت تمام شده و سود قانونی که به تأیید 
نهاد ناظر خواهد رســید، محاســبه خواهد شد». این 
مدت اندک نزدیک به یک ماه به طول انجامید و در این 
میان گمانه زنی پشت گمانه زنی منتشر شد تا در نهایت 
روز ۱۷ آذر خواندیم که محصولات ایران خودرو و سایپا 
مجوز افزایــش قیمت  خود را دریافت کــرده و بر این 
اســاس قیمت جدید محصولات بر مبنای تورم بخشی 
۱۸ درصــد را اعلام کردند. اما خبرهایــی در راه بود و 

داستان خاتمه نیافت.
«ارتزاق از خون ملت»

با اعــلام این خبر، باز ســیلی از اظهارنظــر و تأیید 
و نکوهــش بــه راه افتاد. بســیاری ازجمله شــماری 
درخور توجــه از محافظــه کاران، انتقادهــای فراوانی 
را به تصمیــم وزیر صمت مطرح کردنــد و این کار را 
خــلاف منویات دولت جدید دانســتند که قول کاهش 
قیمــت خودرو از اساســی ترین وعده هــای انتخاباتی 
آن بود. در جدیدترین این واکنش ها، روز گذشــته یکی 
از نمایندگان مجلس به شــدیدترین لحن به این اقدام 
وزارت صمــت تاخت. جلال رشــیدی کوچی، نماینده 
مردم مرودشــت در مجلس گفت: «خودروســازان به 
بهانــه زیان انباشــته و ضررهای پی در پــی، علی رغم 
دستور صریح رئیس جمهور و مخالفت مجلس، قیمت  
را افزایش داده اند... . امروز از درد بزرگ ملت می گویم 
بدون آنکه ترســی از عصبانیت مافیای خودرو یا ابایی 
از ناراحتی فلان آقازاده ســهام دار داشته باشم... امروز 
از موجودی ناقص الخلقه می گویم که بعد از ۵۰ سال 
ارتزاق از خون و مال ملت، به غولی عظیم الجثه تبدیل 
شــده که هیچ کس را یارای مقابله با آن نیســت». این 
اظهارات آغشته به خون، به استثمار هم کشید؛ به این 
قرار که: «قصه امروز خودروسازی ما یک قصه پرغصه 
است برای ملتی که ســال ها از ابتدایی ترین حق خود 
که دســت بر قضا در اسلام نیز بر آن تأکید شده، یعنی 
مرکب خــوب بی بهره اند؛ چراکه به واســطه انحصار 
ناشی از حمایت های بی پایان دولت ها، مافیای خودرو 
سال هاســت ملت ایران را به اســتثمار کشیده است». 
این نماینده مجلس در نطق میان دســتور خلاف عرف 

خود با فریاد «ایهاالناس»، خودروســازان را «ســوار بر 
گرده» ملت توصیف کرد و مافیای آنها را گره خورده به 
برخی تصمیم گیران. اما داستان از روز شنبه و با واکنش 

شورای رقابت به این تصمیم آغاز شده بود.
اقدامی «مبهم» به واسطه «لابی گری»

نخســت اینکه در واکنش به اعتراض های فراوان 
رســمی و غیررســمی، وزیر صمت اعــلام کرد قیمت 
خــودرو «اصــلاح شــده» و افزایــش نیافته اســت؛ 
اظهارنظــری بســیار مبهم کــه روز شــنبه ۲۰ آذر با 
به میدان آمدن شورای رقابت مبهم تر نیز شد. در این روز 
خبرگزاری ایسنا نوشــت به دنبال افزایش اخیر قیمت 
خودرو، شــورای رقابت در واکنشی آن را اقدامی مبهم 
که با لابی گری خودروسازان بدون دخالت شورا انجام 
شده است، دانســت و تأکید کرد بر اساس تورم بخشی 
و دســتورالعمل شورای رقابت، افزایش قیمت خودرو 
برای نیمه دوم سال کمتر از ۱۰ درصد خواهد بود، نه ۱۸ 
درصدی که اعلام شــده است. «بهرامی ارض اقدس»، 
عضو شــورای رقابــت، در مصاحبه با «ایســنا» گفت: 
«تمامی کارشناســان اقتصادی تولید و عرضه خودرو 
در کشور سال هاست که در انحصار کامل قرار دارد» و 
«طبق قانون، تشخیص انحصاری بودن کالا و خدمات با 
شورای رقابت است؛ بنابراین با توجه به مصوبه شورای 
رقابت، تردیدی در انحصاری بودن خودرو وجود ندارد. 
از سوی دیگر، به موجب صراحت قانون اجرای سیاست 
کلی اصل ۴۴، قیمت گــذاری کالا و خدمات انحصاری 
و تصویب شــرایط دسترســی عادلانه مصرف کننده با 
قیمــت مصوب به این گونــه کالاها، الزامــا از وظایف 
شورای رقابت اســت». او همچنین تصمیم گیری اخیر 
را فاقد وجاهت قانونی دانست و گفت: «بر این اساس، 
تا زمانی که قانون اصلاح نشــده یا مصوبه ســران سه  
قوه که ادعا می شــود درباره تغییر مسیر قیمت گذاری 
از شورا به ستاد تنظیم بازار بوده، به تأیید مقام معظم 
رهبری نرســد که البتــه تاکنون هم ابلاغی به شــورا 
نشده اســت، هرگونه تصمیم گیری در رابطه با قیمت 
خودرو خارج از شــورای رقابــت فاقد وجاهت قانونی 
خواهد بود». ارض اقدس گفت خودروسازان از فاصله 
انحلال شورای قبلی تا تشــکیل شورای جدید رقابت، 
سوءاســتفاده کرده  و با لابی گری کار افزایش قیمت را 
پیش برده اند. سخنانی به این قرار که « به نظر می رسد 
در این بین لابی گســترده خودروسازان مانع از تشکیل 
ســریع تر دور سوم شورای رقابت شده تا در فاصله بین 

دو دوره چنین اقدامات مبهمی در مورد افزایش قیمت 
اعمال شــود». در صحبت کوتاهی که با آقای بهرامی 
انجام شد، ایشــان از اظهارنظر بیشتر خودداری کرد و 
گفت حرفش همان حرفی اســت که در ایســنا منتشر 
شده اســت؛ اما با لحنی دلخور در پاسخ به اینکه چه 
کســی قیمت را افزایش داد، فقط گفت شما که رسانه  
هستید باید بپرســید و احتمال لابی خودروسازان را باز 
مطرح کرد و این افزایش قیمت را مبهم دانست و گفت 
اصلا معلوم نیســت چه کســی این کار را انجام داده 
است و طبق فرمول ما نهایت ۱۰ درصد مجوز افزایش 
می دادیم. سؤال دیگری که پرسیدیم، گفت دارید کم کم 
مصاحبه می کنید و به جلسه رفت و ابهام وسیع تر شد.

از  دفــاع  و  «قانونــی»  اقدامــی  نعمت بخــش: 
تک نرخی شدن و توصیه به پرهیز از هیاهو

بــا آقــای احمــد نعمت بحــش، دبیــر انجمــن 
خودروســازان ایــران، تمــاس گرفتیم تــا از جزئیات 
مباحــث پیش  آمده اطلاعاتی بیشــتری کســب کنیم. 
از آقــای نعمت بخش درباره واکنش شــورای رقابت 
ســؤال می کنم. ایشــان می گوید مطابق اطلاعات من، 
با توجه به ناکارآمدی شــورای رقابت در مدت گذشته 
که منجر به ضرر ســنگین خودروسازان شد، در شورای 
اقتصادی سران سه قوه بنا بر این شد که تصمیم گیری 
دربــاره قیمت گذاری خودرو به وزارت صمت و ســتاد 
تنظیــم بازار محول شــود و این واکنــش هم طبیعی 
است. بالاخره اختیارات این شورا سلب شده و موجب 
ناراحتی شده اســت. این تصمیم در ستاد تنظیم بازار 
گرفته شــد و تازه با این تصمیم صرفا بخشــی از زیان 
خودروســازان جبران می شود و نه همه آن. می پرسم 
پس خبری از لابی گری خودروسازان نیست؟ خیر اینها 
شایعه است. راهکار اساســی از نظر من این است که 
اجــازه بدهند خودرو در حاشــیه بازار بــه فروش رود 
تا ایــن تقاضاهــای کاذب از بین برود. اگــر آقای وزیر 
خواستشــان این اســت که در ســال آینده قرعه کشی 
نباشد، با روال کنونی شــدنی نیست؛ یعنی با اختلاف 
قیمت این چنینی، همچنان پول های سرگردان که بالغ 
بر چهار میلیون میلیارد تومان است، روانه بازار خودرو 
می شــود و تقاضای مصنوعی ایجــاد می کند. تنها راه 
این اســت که ظرف ســه ماه خودرو تک نرخی شود و 
۸۰ درصد از تقاضای خودرو که به باور ما کاذب است 
و ثابت شــده، از بین برود. تــا وقتی این اختلاف قیمت 
بین کارخانه و بازار هســت، امکان حذف قرعه کشی و 

تقاضای کاذب وجود ندارد. می پرســم اگر در جلســه 
سران قوا این تصمیم گرفته شــده، چطور پیش از این 
آقای رئیسی با افزایش قیمت در روز ۱۸ آبان مخالفت 
کرد؟ ایشــان می گوید بالاخره ریاســت جمهوری هم 
ملاحظات فراوانــی دارد که ممکن اســت به تمامی 
برای ما روشــن نباشــد؛ اما اصل حرف این است که تا 
قیمت خودرو دونرخی است، رانت حذف شدنی نیست 
و اوضــاع به همین منوال باقی می ماند. این قدم اولیه 
گرچه تا حدی مثبت بود، ولی راه حل اساسی فروش به 
قیمت واقعی و در حاشــیه بازار است. تنها و تنها باید 
مدیران تصمیم گیر، شهامت تصمیم گیری داشته باشند. 
ســوای این باید حداقل دو تا پنج هــزار میلیارد تومان 
به خودروسازان پرداخت شــود تا بدهی قطعه سازان 
را تســویه کنند و قطعه برســد به دســت خودروساز 
و با ایــن کار بــا تکمیــل ۱۵۰ هزار خــودوری ناقض 
کــف کارخانه، عرضــه افزایش می یابــد. ضمن اینکه 
خودروساز باید تولید مستمر داشته باشد؛ یعنی روزانه 
تیراژ هر خودروســاز به دوهزارو ۵۰۰ دستگاه برسد که 
در مجموع بشود پنج هزار دستگاه خودرو و وارد بازار 
شود. تا عرضه مستمر نباشد، هیچ اتفاق مثبتی نخواهد 
افتاد. هنگامی که قیمت خــودروی پارس حدود ۱۸۰ 
میلیــون تومان در کارخانه اســت و در بــازار قیمتش 
۳۴۰ میلیــون تومان، بازار ســوداگری و منفعت جویی 
جمع نمی شود. خودروســاز هم باید با قیمت حاشیه 
بازار عرضه کند تا این بازار برچیده شــود. وظیفه مهم 
رسانه ها و کمکی که می توانند بکنند، پرهیز از هیاهو و 
جنجالی کردن موضوع است. فردا فلان برنامه پربیننده 
تلویزیونی در برنامه اش نگوید ایران خودروی بی انصاف 
قیمتــش را دو برابر کرد! با این روند که تشــریح کردم، 
قیمت خودرو در حاشــیه بازار هفتــه ای پنج میلیون 
تومان کاهش می یابد و ظرف سه ماه قیمت پژو پارسی 
که هم اکنون ۳۴۰ میلیون تومان اســت، به ۲۱۰ تا ۲۲۰ 
میلیون تومان کاهش می یابد؛ ضمن اینکه سودجویانی 
که خودرو خریده اند تا گران تر بفروشند، با مشاهده روند 
نزولــی قیمت خودرو در بازار و بــرای پرهیز از کاهش 
سودآوری خودشان، خودروی انبار شده را برای فروش 
به بــازار می آورند و طبیعتا باز عرضه بیشــتر خواهد 
شــد و همین امر به شــکل مضاعف بــه روند اجرای 
تک نرخی شــدن کمک خواهد کرد و این روند کاهشی 
ادامه پیدا می کند تا قیمت متعادل شــود؛ چون دیگر 
بازار سوداگری به واسطه اختلاف قیمت فاحش بازار و 
کارخانه از بین می رود و حباب تقاضای کاذب می ترکد. 
این تنها راه ممکن اســت. با رقم ۲۱۰ تا ۲۲۰ سودآوری 
خودروساز تضمین می شــود و علاوه بر آن خودروساز 
می تواند بر ارتقای کیفیت محصولش متمرکز شــود و 
در نتیجه نارضایتی مصرف کننده نیز از کیفیت محصول 
برطرف خواهد شد. ضمنا سودآوری خودروساز سبب 
می شود مالیاتی قابل  ملاحظه به خزانه دولت سرازیر 
شــود.  این خلاصه ماجرای پرجنجــال قیمت خودرو 
تا اینجاســت که بــا اعلام افزایش قیمــت روز ۱۷ آذر 
گمان می رفت پایــان یافته، اما همچنان پرونده اش باز 
ماند و با نمونه نطق میان دســتور نماینده مجلس که 
شــرح آن در ابتدای گزارش آمد، به نظر می رسد گردی 
برخاسته که هنوز برای به زمین نشستنش زمان زیادی

باقی مانده است.

پرونده باز قیمت خودرو
احمد نعمت بخش، دبیر انجمن خودروسازان ایران: مسئولان با شهامت قیمت خودرو را تک نرخی کنند


